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35 
دانش آموز دختر

سم خفیف برای اختلال در آموزش 

گـــروه اجتماعـــی- حوادث مســـمومیت 
مـــدارس  در  دانش آمـــوزان  ســـریالی 
دخترانـــه بازهـــم تکـــرار شـــد. ایـــن بار 
در تازه تریـــن اتفـــاق، مســـمومیت های 
ســـریالی بـــه نزدیـــک پایتخت رســـید و 
تعـــدادی از دانش آمـــوزان دبیرســـتان 
دخترانه خیام پردیس دچارمسمومیت 
شدند.آنطورکه خبرگزاری تسنیم گزارش 
داده در این اتفـــاق 35 دانش آموز دختر 
در شـــهر پردیس به بیمارســـتان انتقال 
داده شـــدند. طبق اعلام این خبرگزاری، 
در ایـــن حادثه پس از بروز مســـمومیت، 
بلافاصله کارشناسان اورژانس در مدرسه 
حاضـــر شـــده و اوضـــاع تحـــت کنتـــرل 
درآمده اســـت. بنابـــر اظهـــارات عوامل 
اورژانس در صحنه، مسمومیت دختران 
دانش آموز شـــدید نبوده و حال بیشـــتر 
دانش آموزان خوب گزارش شـــده است.
بـــه گـــزارش »ایـــران«، نهـــم آذرمـــاه 
امســـال نخســـتین حادثه مســـمومیت 
دانش آمـــوزان در یکی از هنرســـتان های 
قم رســـانه ای شـــد و حالا دایـــره ماجرای 
جنجالـــی مســـمومیت دانش آمـــوزان 

دختـــر مـــدارس که از ســـه مـــاه پیش و 
از قـــم آغاز شـــده، بزرگتر شـــده اســـت 
بطوریکـــه طـــی روزهـــای گذشـــته نیـــز 
براســـاس گزارش دانشگاه علوم پزشکی 
قـــم و بروجـــرد تعـــدادی از دانش آموزان 
مـــدارس دخترانه با علائم مشـــکوک به 
مســـمومیت در مراکز درمانی این شهرها 
پذیـــرش شـــده اند. در پی تکـــرار حادثه 
مســـمومیت دانش آمـــوزان در مـــدارس 
دخترانه، سخنگوی کمیسیون بهداشت 
و درمـــان مجلـــس شـــورای اســـلامی از 
جلســـه مشـــترک ایـــن کمیســـیون بـــا 
کمیســـیون آموزش برای بررســـی علت 
مســـمومیت دانش آمـــوزان قمـــی خبر 
داده اســـت. خبرهای رسمی حاکی از آن 
اســـت که نهادهای امنیتی، دادســـتانی 
و مجلس شـــورای اســـلامی برای بررسی 

علـــت ماجـــرا وارد عمل شـــده اند.
درحالیکـــه آمارهای غیر رســـمی نشـــان 
می دهد پس از گذشـــت ســـه مـــاه بالغ 
بـــر ۲۰۰ نفـــر از دانش آمـــوزان مســـموم 
شـــده اند ولی هنوز منشـــأ مســـمومیت 
مشخص نشده است. معاون تحقیقات 
و فنـــاوری وزیر بهداشـــت در مصاحبه ای 
گفت: »پس از مســـمومیت چندین باره 
دانش آموزان در مدارس قم، مشـــخص 
شـــد افرادی دوست داشـــتند که تمامی 

درباره شـــرح حالش می گویـــد: »بار اول 
غ گندیـــده و عطـــر تند  بـــوی تخـــم مـــر
می آمـــد، بـــار دوم بوی اســـپند و واکس 
ســـوخته بود. عـــده ای هـــم می گفتند، 
بـــو از شـــوفاژها می آیـــد! امـــا در کلاس، 
من و یکـــی از هم کلاســـی هایم حالمان 
بد شـــد. ابتدا گفتند تلقیـــن می کنید! 
اما وقتـــی دیدند روی پاهایـــم نمی توانم 
بایســـتم ترســـیدند و بـــه اورژانس زنگ 

زدند.«
یک دانش آموز کلاس هشـــتم نیز گفته 
اســـت:بار اولی کـــه دچار مســـمومیت 
شـــدم ۱۱ روز پیش بـــود؛ درراهـــرو بوی 
غ گندیـــده و عطر تنـــد می آمد؛  تخم مر
وقتی وارد کلاس شـــدم چشم هایم قرمز 
شـــد. ابتدا فکـــر کردم تلقیـــن می کنم، 
اما به مـــرور حالت تهوع به من دســـت 
داد. معلمـــم بعـــد از اینکـــه دیـــد رنـــگ 
صورتم پریده اســـت اجـــازه داد به بیرون 
از کلاس بـــروم. کمـــی صبر کـــردم، بعد 
کف بـــالا آوردم که کاملاً غیرطبیعی بود. 
در مســـیر راهرو تا ســـرویس بهداشـــتی 
تـــوان ایســـتادن روی پاهایم را نداشـــتم 
و چندیـــن بـــار افتادم و کامـــلاً بی حس 
بـــودم و در نهایـــت مـــن را بـــا ویلچر به 
اورژانس بردند. تا ســـاعت 5 به همراه ۲۰ 
دانش آموز دیگر در بیمارستان بودیم؛ 3 
روز زمان برد تـــا به حالت عادی برگردم، 
اما در آن چند روز سرگیجه داشتم و پای 

ســـمت چپم لنگ می زد.
این دانـــش آموز دربـــاره اتفاقات روزهای 
بعـــد از مســـمومیت هـــم گفتـــه:در آن 
چند روز کلاس هـــا به روال عـــادی خود 
برگشـــت و امتحـــان از دانش آمـــوزان 
گرفته می شـــد. به ما گفتند به مدرســـه 
برگردیـــد یـــا کلاً حاضر نشـــوید و ما هم 
طبعاً روز شنبه در مدرسه حضور یافتیم. 

اما بـــاز هم همـــان اتفاق تکرار شـــد.
پـــدر ایـــن دانش آمـــوز از مدیرمدرســـه 
درخواســـت کرده اســـت تا دانش آموزان 
به صورت مجـــازی درس بخوانند؛ چون 
هیچ کســـی خبـــر نـــدارد چه نـــوع گازی 
اســـتفاده شـــده اســـت ولی مدیـــر به او 
گفته اســـت که با وزارت آموزش و پرورش 
صحبت کرده امـــا اجازه تعطیلی مدارس 

و آموزش مجازی صادر نشـــده اســـت.
برگـــزاری مجـــازی کلاس هـــای درس 
تا روشـــن شـــدن ابعـــاد ایـــن ماجـــرا از 
زبـــان برخی والدیـــن دیگر هم شـــنیده 
می شـــود. بـــا ایـــن همـــه عـــده ای دیگر 
معتقدنـــد کـــه بایـــد عوامـــل خاطـــی 
شناســـایی شـــده و دربرابـــر ایـــن اتفاق 

نیامد. کوتـــاه 
برخـــی کارشناســـان، ابعاد ایـــن حوادث 
را غیـــر عـــادی و پیچیـــده می داننـــد و 
خواســـتار رســـیدگی زودتر به عمق این 
ماجرا هســـتند. چراکـــه باوجود خفیف 
بـــودن اغلـــب ایـــن مســـمومیت ها، اما 
تکـــرار و پراکندگـــی آن موجـــب نگرانی 
والدین شـــده و ممکن اســـت بـــا ادامه 
این روند، آموزش حضوری دانش آموزان 

دچار اخلال شـــود.

برخی 
گمانه زنی ها 

حکایت از 
این دارد که 

عده ای با 
هدف ایجاد 

اختلال 
در روند 

آموزشی و 
تحصیل 

دانش آموزان 
دختر اقدام 

به ایجاد 
مسمومیت 

با استفاده 
از مواد 

شیمیایی 
در دسترس 

می کنند

گزارش خبری

اجتماعی22

نهادهای امنیتی به دنبال سرنخ ماجرای مسمومیت 
دانش آموزان در مدارس

چهارشنبه  10 اسفند 1401  شماره 8140

 مسأله 
اساسی، 

رهاشدگی 
موضوع 

مهاجرت 
است، به 

دلیل اینکه 
ارتباط با 
ایرانیان 
خارج از 

کشور رها 
شده و به 
نوعی این 
افراد طرد 
شده اند، 

متأسفانه 
شاهد 

رهاشدگی 
موضوع 

مهاجرت 
در کشور 

هستیم و 
همیشه 

طردشدگی 
می تواند 

عکس العمل 
منفی به 

دنبال 
داشته باشد

در 
پیمایش های 

مبتنی بر 
شبکه های 

اجتماعی 
نمی توانیم 
نتایج را به 

کل کشور 
تعمیم 
دهیم، 
چرا که 

نمونه های 
ما معرف کل 
افراد جامعه 

نیستند؛ 
همه 

افراد در 
شبکه های 

اجتماعی 
حضور 

ندارند و 
افرادی 

که در این 
شبکه ها 

هستند هم 
با افرادی 

که در 
شبکه های 

اجتماعی 
نیستند 

ممکن 
است 

متفاوت 
باشند

چند وقتی اســـت که انگار در رســـانه ها 
بیشـــتر از گذشـــته مطالـــب مربوط به 
مهاجـــرت به چشـــم می خـــورد. در این 
میـــان، آمـــار و اطلاعاتـــی هـــم اعـــلام 
می شـــود که بیشتر از ســـوی مرکزی به 
نام رصدخانه مهاجرت ایران اســـت، اما 
اینکه ایـــن آمارها چقدر دقیـــق و قابل 
اعتنـــا هســـتند و اصلاً چرا هـــر از گاهی 
شـــاهد افـــول و یـــا افزایـــش مطالبی از 
این دســـت هســـتیم، از جمله مواردی 
اســـت کـــه بـــا »رســـول صادقـــی« عضو 
هیأت علمی دانشـــگاه تهـــران در مورد 
آن بـــه گفت و گـــو پرداختیـــم. اســـتاد 
صادقی کـــه خود جزو نخبـــگان مهاجر 
بازگشـــته به کشـــور اســـت در پاسخ به 
این ســـؤال که چـــرا مدتی اســـت اخبار 
مربوط به مهاجرت بیشـــتر از گذشـــته 
مـــورد توجـــه رســـانه ها قـــرار می گیـــرد 
و آیـــا ایـــن ارقـــام برای شـــما بـــه عنوان 

عضو هیـــأت علمی دانشـــگاه تهـــران و 
متخصص این حوزه قابل قبول اســـت، 
به »ایران« می گویـــد: پیمایش ها قواعد 
و اصول علمی خـــود را دارند. یک وقت 
هســـت که بخشـــی از آمارهـــا مبتنی بر 
گزارش هـــای بین المللـــی اســـت ولـــی 
یک بخـــش از آن پیمایش هایی اســـت 
کـــه خودشـــان انجـــام داده انـــد. مثلاً 
وقتـــی می خواهیـــد یـــک پیمایـــش در 
شـــهر تهران انجـــام دهید، حتمـــاً باید 
تمـــام تفاوت ها در وضعیـــت اقتصادی، 
اجتماعی، سیاســـی و ... را ببینید یعنی 
طبقه بندی اقتصادی را در نظر بگیرید، 
اینکـــه فقـــط برویـــد مثـــلاً منطقه های 
اصطلاحاً بالای شهر را رصد کرده و چند 
تا پرسشـــنامه پـــر کنید، دقیق نیســـت 
و نمی توانیـــد نتایج آن را بـــه کل تهران 
تعمیم دهیـــد، البته برعکس این قضیه 
هم پذیرفته نیســـت و چنین پژوهشی 
حتی اگـــر بقیـــه قواعـــد را نیـــز رعایت 
کـــرده باشـــد، به طبقه خـــاص خودش 
قابل تعمیم اســـت نـــه کل جامعه و این 
موضوعات نیاز بـــه پیمایش ملی دارند.

ایـــن اســـتاد دانشـــگاه در ادامـــه بـــا 
بیـــان اینکـــه پیمایش هـــای مبتنـــی بر 
شـــبکه های اجتماعـــی را نمی توانیم به 
کل جامعـــه تعمیـــم دهیـــم، می گوید: 
در پیمایش هـــای مبتنی بر شـــبکه های 
اجتماعـــی نمی توانیـــم نتایـــج را بـــه 
کل کشـــور تعمیـــم دهیم، چرا کـــه اولاً 
نمونه های مـــا معرف کل افـــراد جامعه 
نیســـتند؛ همـــه افـــراد در شـــبکه های 
اجتماعـــی حضـــور ندارند و افـــرادی که 
در این شـــبکه ها هســـتند هم با افرادی 
کـــه در شـــبکه های اجتماعی نیســـتند 
ممکن اســـت متفـــاوت باشـــند. نکته 
دوم اینکـــه افـــرادی که در شـــبکه های 
اجتماعـــی هســـتند، ممکن اســـت هر 
پرسشـــنامه ای را پاسخ ندهند و کسانی 
پرسشـــنامه ای را که در مـــورد مهاجرت 
اســـت باز می کننـــد و پاســـخ می دهند 
که بـــه احتمال زیـــاد یا به ایـــن موضوع 
علاقه مندند یا در ذهنشـــان به مســـأله 
مهاجرت فکر می کنند. بنابراین چنین 
عواملـــی نتیجـــه پیمایش هـــا را دچـــار 
مشـــکل می کند و قابلیت تعمیم دادن 

»ایران« واقعیت های آمارهای مهاجرت را بررسی می کند

ایران مادر همه است، نپرسید »چرا برگشتید«
در حوزه مهاجرت خلأ داده و آماری وجود دارد

افزایش دوبرابری حق 
تأهل در سال آینده

رئیس ســـتاد ملی جوانی جمعیت 
در نشســـت خبری اولیـــن رویداد 
جایزه ملی جوانی جمعیت گفت: 
نرخ باروری در مدت زمان کوتاهی 
بـــه رقـــم ۱.۶۷ کاهش پیـــدا کرده 
و نشـــان دهنـــده ایـــن اســـت که 
فاصله کمی با سیاهچاله جمعیتی 
داریم. به گـــزارش »ایـــران«، دکتر 
کاظم فروتـــن، بیان کرد: تا ســـال 
۱4۲5 شـــاهد افزایش ســـالمندان 
خواهیـــم بـــود. بـــا رونـــد کاهش 
جمعیت در ســـال ۹3 مقام معظم 
رهبـــری سیاســـت های جمعیتی را 
ابـــلاغ کردنـــد و ســـال ۱4۰۰، قانون 
جوانـــی تصویـــب و بـــه نهادهـــای 
مربوطـــه ابلاغ شـــد. در طول یک 
ســـالی کـــه می گـــذرد، ســـتاد ملی 
جمعیـــت از ابتـــدا تاکنـــون ســـه 
جلســـه با رئیـــس جمهـــور برگزار 
کـــرده و جلســـه چهـــارم نیـــز در 
اســـفند امسال تشـــکیل می شود. 
امیرحســـین بانکی پـــور، نماینده 
مجلس و مســـئول کمیتـــه علمی 
جایـــزه ملـــی جوانـــی جمعیت نیز 
در این نشســـت در پاسخ به سؤال 
خبرنـــگار »ایـــران« در خصـــوص 
تعـــداد نهایی برنـــدگان این جایزه 
ملی توضیـــح داد: در نهایت ۱4 نفر 
برنده خواهیم داشـــت اما  با توجه 
به اینکه میـــزان بودجه تخصیص 
داده شـــده هنوز از ســـوی سازمان 
برنامـــه و بودجه اعلام نشـــده رقم 
این جایزه مشـــخص نیســـت. این 
جایـــزه در دســـته های خانـــواده، 
رســـانه، ســـازمان های مردم نهاد، 
دســـتگاه های اجرایی، شرکت ها و 
مؤسســـات خصوصی، مدیران و در 
نهایت نخبگان اهدا خواهد شـــد.
ح  رئیس کمیسیون مشـــترک طر
از  جوانـــی جمعیـــت و حمایـــت 
خانـــواده افـــزود: در فروردین ۱4۰۲ 
حق اولاد نســـبت به مدت مشـــابه 
ســـال  ۱4۰۱ چهار برابر و حق تأهل 

نیـــز دو برابر خواهد شـــد.

واریز عیدی برای 
مستمری بگیران 
عشایر و روستایی

مدیرکل تعهدات قانونی صندوق، 
از واریز عیدی مســـتمری بگیران 
عـــی  جتما ا بیمـــه  ق  و صنـــد
کشـــاورزان، روســـتائیان و عشایر 

خبـــر داد.
کل  یـــر مد یعتی  شـــر  مصطفـــی 
تعهدات قانونی صنـــدوق، افزود: 
بالـــغ بـــر ۱۱3۹ میلیـــارد ریـــال بـــه 
عنـــوان عیـــدی ســـال ۱4۰۲ تعداد 
۱۶5.۰35 نفر از مســـتمری بگیران 
عـــی  جتما ا بیمـــه  ق  و صنـــد
کشـــاورزان، روســـتائیان و عشایر 
سه شـــنبه ۹ اسفند ۱4۰۱ به حساب 
مســـتمری بگیران واریز شـــد. وی 
ادامه داد: کلیه مســـتمری بگیرانی 
که تاریخ اجرای احکام مســـتمری 
 ۱4۰۱ /۰۶ /۱3 تاریـــخ  تـــا  نهـــا  آ
اســـت مبلـــغ ۷ میلیـــون ریـــال و 
مستمری بگیرانی که بعد از تاریخ 
مذکـــور مشـــمول انـــواع تعهدات 
صندوق گردیده اند 5۰ درصد مبلغ 
تعییـــن شـــده پرداخـــت گردیده 
اســـت، کلیه افـــرادی که تـــا پایان 
ســـال ۱4۰۱ مشـــمول بهره مندی از 
تعهدات بلندمدت صندوق شـــده 
یـــا خواهند شـــد از مبلـــغ عیدی 

بهره منـــد خواهند شـــد.

اجرای طرح »پزشک 
خانواده شهری« 
در کرمانشاه از 

اردیبهشت سال آینده
دکتر ابراهیم شـــکیبا رئیس مرکز 
بهداشـــت اســـتان کرمانشـــاه از 
اجـــرای طـــرح »پزشـــک خانواده 
شهری« در کرمانشاه از اردیبهشت 
ســـال آینده خبر داد. وی با تأکید 
بـــر گســـترده شـــدن اجـــرای این 
طرح در ســـطح شـــهرهای بزرگ، 
افزود: قرار اســـت طرح »پزشـــک 
خانواده« بـــه زودی در شـــهرهای 
بالای ۲۰ هزار نفر جمعیت کشـــور 
هم اجرایی شـــود که این طرح در 
سه مرحله صورت گرفته و استان 
کرمانشاه جزو استان های مرحله 

اول اجـــرای این طرح اســـت.

اخبار

حـــد  ا و کت  شـــر ســـت  پر سر
اتوبوســـرانی تهـــران بـــا اشـــاره 
بـــه اضافـــه شـــدن ۱۱۰ دســـتگاه 
اتوبـــوس تـــا نیمـــه شـــعبان به 
تهـــران،  اتوبوســـرانی  نـــاوگان 
گفـــت: همچنیـــن 3۰ دســـتگاه 
را  شـــده  بازســـازی  اتوبـــوس 
نیـــز از شـــرکت شـــهاب خودرو 
تحویل می گیریم کـــه مجموعاً 
۱۱۰ دســـتگاه اتوبـــوس تـــا نیمه 
شـــعبان وارد چرخـــه می شـــود.
 مهـــدی علیـــزاده بـــا تأکیـــد بر 
شـــرکت  اول  اولویـــت  اینکـــه 
واحد خرید اتوبوس، بهســـازی 
و نوســـازی ناوگان است به ایسنا 
۸۰ دســـتگاه اتوبـــوس  گفـــت: 
ه  شـــد ل  ورهـــا ا و  ی  ز زســـا با
اســـت کـــه بـــه نـــاوگان اضافـــه 
بـــا  نیـــز  قـــراردادی  می شـــود. 
شـــرکت عقاب افشـــان بســـته 
شـــده اســـت و دوســـتان قـــول 
داده انـــد 4۰ دســـتگاه اتوبـــوس 
به شـــرکت واحـــد تحویل دهند 
و بـــا احتســـاب ایـــن تعـــداد، تا 
پایان سال ۱5۰ دستگاه اتوبوس 
بـــه نـــاوگان اتوبوســـرانی اضافه 

می شـــود.

اتوبوس جدید پایتخت

۱۱۰

بسته برای بیماران صعب العلاج

 اسفند 

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
ایران گفت: همـــه پرداختی های 
بیمه ســـلامت در نظام پرداخت 
به روز است. همچنین مطالبات 
داروخانه هـــا در اجـــرای طـــرح 
دارویار از روز سه شـــنبه ۹ اسفند 
پرداخـــت می شـــود و تأخیری در 

پرداخت هـــا نداریم.
به گـــزارش ایرنـــا، محمد مهدی 
بســـته   3 ۱  : گفـــت صحـــی  نا
خدمتی در صنـــدوق حمایت از 
بیماران صعب العلاج بارگذاری 
شـــده و قرار اســـت ایـــن رقم به 

5۰ بســـته خدمتی برســـد.
بیمـــه  ن  زما ســـا مـــل  یرعا مد
ســـلامت ایـــران گفـــت: اکنون 
مینـــه  ز ر  د ن ها  ســـتا ا همـــه 
صنـــدوق حمایـــت از بیمـــاران 
صعب العـــلاج فعـــال و بیماران 
در  هزینـــه ای  حمایت هـــای  از 
درمان برخوردار هســـتند و ۱۰۷ 
بیمـــاری در این صنـــدوق تحت 

پوشـــش قـــرار گرفته اســـت.

3۱

ز  ا رت  یـــا ز و  حـــج  ن  زما ســـا
 ۱4۰۲ متقاضیـــان حـــج تمتـــع 
خواسته اســـت از امروز نسبت 
به تکمیـــل فرایند ثبت نام خود 

کنند. اقـــدام 
براســـاس  مهـــر  گـــزارش  بـــه 
اعـــلام ســـازمان حـــج و زیارت، 
از متقاضیـــان ثبت نـــام در حج 
۱4۰۲ خواســـته شـــد کـــه از روز 
چهارشـــنبه )دهم اســـفند ماه( 
بـــا ورود به ســـامانه ای که اعلام 
خواهد شـــد فرایند نام نویســـی 

خـــود را تکمیـــل کنند.
براین اســـاس از دهم اسفندماه 
ن  ضیـــا متقا ز  ا یســـی  م نو نا
ی  یت هـــا لو و ا س  ســـا ا بر
تعییـــن شـــده انجـــام خواهـــد 
شـــد، اولویـــت اول مشـــمولین 
تشـــرف، افرادی هســـتند که در 
کاروان هـــای حـــج ســـال ۱3۹۹ 
نام نویســـی و وجـــوه مربوطه را 
واریـــز کرده انـــد و تاکنـــون نیـــز 

نداده انـــد. انصـــراف 
این در حالی اســـت کـــه اولویت 
حـــج  در  ثبت نـــام  بـــرای  دوم 
۱4۰۲ تمامـــی دارنـــدگان قبوض 
تـــا  ودیعه گـــذاری حـــج تمتـــع 
 ۱3۸5 اســـفندماه   ۲۹ تاریـــخ 
هستند که لازم اســـت این افراد 
قبـــل از نام نویســـی بـــا مراجعه 
 Reserve.haj.ir بـــه ســـامانه
نســـبت بـــه تکمیـــل اطلاعـــات 
فـــردی و دریافـــت کـــد رهگیری 
اقـــدام کنند. قیمت حج ســـال 
آینده بـــرای افرادی که در ســـال 
۹۹ دو مرحله یا یک مرحله برای 
خریـــد ارز پرداخـــت داشـــته اند 
و همچنیـــن زائرانی که امســـال 
وان  کار انتخـــاب  بـــه  نســـبت 
مبادرت می ورزند محاســـبه شده 

و اعـــلام خواهد شـــد.

۱۰ 

گزارش خبری

جامعه بی قرار تبدیل شـــده اســـت، هر 
روز یک خبر بـــد می تواند جامعـــه را در 

شـــرایط خاصی قـــرار دهد.
کاری که بـــه نظرم رســـانه ها باید انجام 
دهند، این اســـت که تصویـــری از آینده 
ایـــران به مـــردم نشـــان دهند و بـــا این 
تصویـــر آینـــده، در جامعـــه امیـــد ایجاد 
کنند. به نظـــرم نشـــان دادن دورنمای 
آینـــده کشـــور بایـــد یکـــی از اقدامـــات 
اساســـی دولت باشـــد که رســـانه ها نیز 

در همـــان جهت حرکـــت کنند.
اســـتاد صادقی که خود بعد از ســـال ها 
زندگـــی در خارج از ایـــران برای تدریس 
به کشـــور بازگشـــته، در پاســـخ بـــه این 
ســـؤال کـــه چـــرا در رســـانه ها خبرهای 
خبرهـــای  مثـــل  مهاجـــرت  خـــوب 
مربـــوط به مهاجرین بازگشـــتی مطرح 
اتفـــاق  یـــک  می گویـــد:  نمی شـــود، 
امیدوارکننـــده در کشـــورمان در مـــورد 
ایرانیانی اســـت که رفتند و برگشـــتند و 
کارهای ارزشـــمند و اثربخش اجتماعی 
انجـــام داده اند، خیلی خوب اســـت که 
رســـانه ها روی این افراد متمرکز شوند، 
متأســـفانه تـــا کنـــون این موضـــوع آن 
طور کـــه باید در رســـانه ها مـــورد توجه 
قرار نگرفته اســـت. توجه بـــه این مورد 
می تواند فضـــای خوبی در جامعه ایجاد 
کند و مهم تر از همه فضای امید اســـت؛ 
امیـــد بـــه آینـــده و تصویری کـــه از ایران 
آینـــده می خواهیم در ذهـــن جوان ها و 
مردم شکل بگیرد. مخصوصاً در شرایط 
فعلی کـــه باید بـــا هوشـــمندی خاصی 
مســـائل اجتماعی را جلو ببریم و نباید 
بـــا ســـیاه نمایی به جـــای حل مســـأله 
اجتماعی آن را بـــه بحران تبدیل کنیم. 
امـــروز بایـــد از ایجـــاد چنیـــن فضایـــی 
اجتنـــاب کنیـــم و فضـــای جامعـــه بـــه 
ســـمت پذیـــرش افراد بـــرود. افـــرادی 
هم که رفته اند ممکن اســـت به کشـــور 
بازگردند، وقت هایی هـــم اتفاق افتاده 
اســـت باید کســـانی را که برگشـــته اند، 
بپذیریـــم و نباید از آنها ســـؤال کنیم که 
چرا برگشـــته اید. خود من هـــم تجربه 
خارج از کشور داشـــتم، وقتی برگشتم 
اولین اتفاقـــی که می افتاد ایـــن بود که 
همه می پرســـیدند چرا برگشـــتید! این 
ســـؤال »چرا برگشـــتید« را اصـــلاً نباید 

. بپرسیم

آن بـــه کشـــور را ســـلب می کند.
عضـــو هیـــأت علمـــی دانشـــگاه تهران 
در ادامـــه بـــا بیـــان اینکه متأســـفانه در 
زمینـــه مهاجرت خـــأ آماری در کشـــور 
وجـــود دارد، می افزایـــد: در حال حاضر 
در ایـــران در حـــوزه مهاجـــرت هم خأ 
داده و هـــم خـــأ آمـــاری وجـــود دارد و 
بیشـــتر پیمایش ها به همین رصدخانه 
مهاجرت ارجاع داده می شـــود، در آنجا 
هـــم تلاش هـــای خوبـــی کرده انـــد که 
بتوانند ایـــن خأ را جبـــران کنند، ولی 
به نظـــر می رســـد جبـــران ایـــن خأها 
از تـــوان آنها خارج اســـت و بـــه همین 
دلیل به ســـمت نظرسنجی های مبتنی 
بر شـــبکه های اجتماعی ورود کرده اند، 
و گرنـــه باید یـــک پیمایش بـــزرگ ملی 
را تعریـــف می کردنـــد و بـــر اســـاس آن 
مطالعاتـــی را انجام می دادنـــد تا ببینند 
کـــه چنـــد درصـــد از افـــراد تمایـــل بـــه 
مهاجرت دارند، نکتـــه قابل توجه دیگر 
اینکـــه در آمار بین المللـــی اصطلاحات 
دیگری مورد توجه اســـت کـــه این میل 
بـــه مهاجرت چقدر به تصمیـــم و اقدام 
بـــرای مهاجرت منجر می شـــود و در چه 
شـــرایطی این میل به مهاجـــرت ایجاد 
شـــده اســـت، اثر عوامل مختلف را باید 
بســـنجند تـــا بتواننـــد تحلیـــل دقیقی 
ارائـــه دهند کـــه من تاکنـــون چنین کار 

تخصصـــی در این زمینـــه ندیده ام.
ایـــن اســـتاد دانشـــگاه بـــا تأکیـــد بـــر 
تأســـیس ســـازمان ملـــی مهاجـــرت در 
کشـــور می گویـــد: مســـأله اساســـی، 
رهاشـــدگی موضـــوع مهاجرت اســـت، 
بـــه دلیـــل اینکـــه ارتبـــاط بـــا ایرانیـــان 
خـــارج از کشـــور رها شـــده و بـــه نوعی 
این افـــراد طـــرد شـــده اند، متأســـفانه 
شاهد رهاشـــدگی موضوع مهاجرت در 
کشور هســـتیم و همیشـــه طردشدگی 
می تواند عکس العمل منفـــی به دنبال 
داشـــته باشـــد. اما نکته امیدوارکننده 
تنها تأســـیس ســـازمان ملی مهاجرت 
اســـت که دولت بـــه طور جـــدی دنبال 
آن اســـت و در ســـند تحـــول دولـــت، 
رئیس جمهـــور محترم به طـــور خاص 
به مســـأله مهاجـــرت توجه کـــرده و به 
ایـــن حوزه بـــه عنوان یـــک فرصت نگاه 
شـــده اســـت. امـــا از آنجـــا کـــه فضای 
ناامیـــدی زیـــاد شـــده و جامعـــه به یک 

پلیس به موضوع مسمومیت دانش آموزان ورود کرد

ـــرش بـ
به دنبال وقوع چندین مورد مسمومیت دانش آموزان در قم و چند شهر دیگر، 

فرمانده فراجا از ورود پلیس به این موضوع خبر داد.
سردار احمدرضا رادان درباره ورود پلیس به موضوع مسمومیت دانش آموزان 

در چند استان کشور بخصوص قم گفت: تلاش زیادی انجام شده که منشأ 
و کانون این موضوعات پیدا شود.همکاران من در سازمان اطلاعات فراجا و 

همینطور دستگاه های دیگر در حال بررسی این موضوع هستند و امیدواریم 
که بتوانیم به جای خوبی برسیم.

رادان با بیان اینکه پلیس به این پرونده ورود کرده است، گفت: هنوز فردی 
را در این پرونده دستگیر نکرده ایم و درحال شناسایی مظنونین احتمالی 

هستیم. کار را باید به صورت ویژه تری دنبال کنیم. همه دستگاه ها در حال 
تلاش هستند تا مردم را از این نگرانی در بیاورند و مطمئنم که پیگیری های ما 

به نتیجه خواهد رسید.

مـــدارس، به خصوص مـــدارس دخترانه 
تعطیل شوند. مسمومیت دانش آموزان 
مدارس قمی ناشی از ترکیبات شیمیایی 
در دســـترس بود از این رو عفونی و قابل 

انتقال به دیگران نیســـت«.
 اظهاراتی که چندســـاعت پس از انتشار، 
تکذیـــب شـــد! بـــا وجـــود ایـــن برخـــی 
گمانه زنی هـــا حکایـــت از ایـــن دارد کـــه 
عده ای بـــا هدف ایجاد اختـــلال در روند 
آموزشـــی و تحصیل دانش آمـــوزان دختر 
اقدام به ایجاد مســـمومیت با اســـتفاده 
از مواد شـــیمیایی در دسترس می کنند. 
برخـــی اظهار نظرهـــا از جمله ســـخنان 

محمد فروتن، رئیس آمـــوزش و پرورش 
شهرستان پردیس نشـــان می دهد، این 
مسمومیت ناشی از انتشار گاز در فاز دو 
پردیـــس بوده اســـت. با ایـــن حال علت 
اصلی این حادثه به طور رســـمی گزارش 

است. نشده 
بهـــرام عین اللهی، وزیر بهداشـــت البته 
درواکنش بـــه نگرانـــی خانواده ها تأکید 
کرده اســـت که براساس تحقیقات انجام 
شـــده نوعی »ســـم« خفیف باعث ایجاد 

مســـمومیت دانش آموزان شده است.
در همین حال  یـــک دانش آموز قمی که 
پیش از این دوبار مســـموم شـــده است، 

ایرنا

ایرنا


